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آذری در گفت وگو با »فرهیختگان«: هم برای یحیی و برانکو پست گذاشتم هم محرم و مجیدی 

وی استقلال و پرسپولیس را ندارم اولویتم فولاد است، آرز
فدراسیون قبلی برای VAR کاری نکرد، عزیزی خادم به شعار انتخاباتی اش عمل کند

صحبـــت با افـــرادی که بدون ملاحظـــه کاری حرف هایشـــان را می زنند و 

محافظه کاری را در دســـتورکار قرار نمی دهنـــد، همواره حس و حال خاص 

خـــودش را دارد. این افراد بدون ملاحظه انتقادات خود را مطرح کرده و هر 

چیزی را که لازم باشد، در زمان خود بیان می کنند. سعید آذری، مدیرعامل 

فولاد نیز یکی از همین آدم هاســـت که باوجود داشتن سمت مدیریتی در 

یک باشگاه صنعتی هیچ گاه با ملاحظه کاری صحبت نکرده و انتقاداتش را 

به موقع مطرح می کند، این درحالی است که او هفته گذشته با یک پست 

اینستاگرامی درخصوص اظهارات آذری جهرمی حسابی خبرساز شد، چون 

یک بار دیگر او را به استقلال منتسب کردند و این درحالی است که خود آذری 

معتقد است آنجا صفحه شخصی اش است و هرچیزی دوست داشته باشد 

می نویسد، اما ازلحاظ حقوقی از آنجاکه مدیرعامل باشگاه فولاد خوزستان 

به شمار می رود، به اندازه یک ارزن اجازه نمی دهد حق این باشگاه جنوبی 

خورده شود. درخصوص این اتفاق و همچنین مسائل مدیریتی دو باشگاه 

استقلال و پرسپولیس و سایر موارد مرتبط با فولاد خوزستان با آذری همکلام 

شدیم. گفت وگوی »فرهیختگان« با مدیرعامل فولاد را در ادامه می خوانید.

ابتدا درخصوص داوری های رقابت های لیگ برتر صحبت کنیم. قضاوت ها 

در فصل جاری برای همه تیم ها پرفراز و نشـــیب و مشـــکل دار بوده. به نظر 

می رسد وضعیت این داوری های ضعیف همچنان ادامه داشته باشد. به خاطر 

مشکلات مدیریتی، نبود زیرساخت ها، برگزار نشدن کلاس آموزشی و برخی 

مسائل دیگر این اتفاقات رخ می دهد یا دلیل دیگری دارد؟

باتوجه به صحبت هایی که با خداداد افشاریان داشتیم، تابه حال یکی دو برخورد 

محترمانه داشتیم و به دنبال حقوق  مان هم هستیم و اجازه نمی دهیم حقوق فولاد 

را کســـی پایمال کند. متاسفانه پارسال همان طور که نکونام گفت، در ۵ مسابقه 

آخرمان هفت امتیاز از ما گرفتند، درصورتی که ما می توانستیم نایب قهرمان شویم، 

اما این اتفاق نیفتاد و امسال هم داریم رگه هایی از این قضیه را می بینیم که به طور 

مثال در بازی جام حذفی مقابل قشقایی آقای صفایی داور بازی پنالتی صد درصد 

روی قاسمی نژاد را نگرفت و در بازی با نساجی هم خودتان شاهد بودید که آقای 

عرب براقی داور مسابقه هم هافبک نساجی را باید اخراج می کرد و هم گل صحیح 

ما را اشتباه مردود اعلام کرد. علی ای حال باتوجه به اینکه همیشه احترام خاصی 

برای ارکان فوتبال قائل بوده ایم و ســـعی کرده ایم با اســـتفاده از مبانی حقوقی و 

قانونی کارمان را دنبال کنیم، قاعدتا تمام تمرکزمان روی این قضایا هســـت و با 

تمـــام وجود از حقوق هواداران فولاد دفاع کرده و اجازه نمی دهیم حق باشـــگاه 

پایمال شـــود، چون ما تیمی هستیم که از شایستگی های فوتبالی مان استفاده 

کرده و روی کارمان تمرکز داریم و زحمت می کشیم و اجازه نمی دهیم امسال این 

اتفاقات برای فولاد بیفتد.

خبری منتشر شد مبنی بر اینکه بسیاری از تیم های لیگ برتری در نامه ای 

به فدراسیون فوتبال خواستار تجهیز ورزشگاه ها به کمک داور ویدئویی برای 

فصل آینده هستند. در این خصوص هم صحبت می کنید؟ 

طی دوســـالی که به فولاد آمده ام، مرتب داریم با کمیته داوران مکاتبه می کنیم و 

تمام اسناد و مدارک این مکاتبات نیز موجود است. معتقدم فدراسیون قبلی اهتمام 

لازم را برای استقرار کمک داور ویدئویی انجام نداد، اما امیدوارم آقای عزیز خادم 

باتوجه به شعارهای انتخاباتی که داده که یکی از آنها استقرار تکنولوژی های روز 

در فوتبال است، بتواند این کار را انجام بدهد، این درحالی است که امروز خیلی از 

باشگاه ها دارند با هزینه خودشان سیستم کمک داور ویدئویی را در ورزشگاه های 

خود مســـتقر می کنند، اما این مستلزم آن اســـت که یک طرح جامع برای همه 

باشـــگاه ها در ورزشـــگاه های کشور مستقر شـــود، چراکه نمی شود در یک دوره 

مسابقاتی در کشور دو استادیوم به سیستم کمک داور ویدئویی مجهز باشند، اما 

بقیه استادیوم ها این سیستم را نداشته باشند. البته مشکل فوتبال ما کمک داور 

ویدئویی نیســـت، هرچند یکی از مشـــکلات بزرگ آن همین موضوع است، اما 

استادیوم های ما هنوز امکانات خاص و رفاهی برای برگزاری مسابقات برای تیم ها و 

تماشاگران را ندارند و هنوز سیستم های فیلمبرداری آنها ایراد دارد و مراکز فرهنگی 

در آنها وجود نداشته و بازهم تاکید می کنم کمک داور ویدئویی یکی از مشکلاتی 

است که با آن مواجه هستیم، اما به هرحال متاسفانه شرایط اصلا خوب نیست و 

شما ببینید تعداد زیادی از برخوردهایی که در درون زمین فوتبال انجام می شود 

و این واکنش هایی که مربیان و مدیران به همراه بازیکنان نشان می دهند به خاطر 

اشتباه های فاحش داوری است که هنوز هم اعتقاد دارم این اشتباه ها البته سهوی 

هستند، اما مشکلات خاصی را در این زمینه به وجود می آورند. با این حال استقرار 

سیستم کمک داور ویدئویی نیازی است که به نظر من باید در آینده نزدیک طوری 

ابتیاع شود که تمام باشگاه ها و ورزشگاه ها به آن مجهز شوند.

در بازی آخر خانگی فولاد مقابل گل گهر چمن ورزشگاه شرایط وحشتناکی 

داشت. وضعیتش بهتر شده است؟

اتفاقا از شما می خواهم چمن ما را هفته دیگر ببینید. در آن بازی یک آفتاب سوختگی 

شدید برای چمن به وجود آمد، با این حال متاسفانه خیلی ها منتظر چنین اتفاقاتی 

هســـتند، غافل از اینکه چنین چمنی که به این شکل در گرمای ۴۵ درجه اهواز 

دچار آفتاب سوختگی شدید می شود، از آن مراقبت شده و امیدوارم افرادی که به 

این شکل قضاوت ناعادلانه کردند و از هول حلیم در دیگ افتادند، قابلیت این را 

داشته باشند که وقتی فضای ورزشگاه فولاد آرنا را می بینند بیایند و از صحبت ها 

و پیشـــداوری های خود عذرخواهی کنند و متوجه باشـــند کسانی که اینجا کار 

می کنند آنقدر حرفه ای هســـتند که اگر چالشی به وجود بیاید، به قدری مدیریت 

دارند که بتوانند چنین مشکلی را در عرض دو سه هفته مدیریت کرده و این موانع 

و مشکلات را از بین ببرند.

از مرحله گروهی رقابت های لیگ قهرمانان آسیا وقتی تراکتور هم به مرحله 

بعدی رقابت ها صعود کرد، باتوجه به عملکرد خوبی که داشتید با حسرت 

به اهواز برنگشتید؟

مـــا همه تلاش مان را کردیم و اینکه حســـرت موقعیت هایمان را بخوریم، اتفاقا با 

بچه هایمان صحبت کردیم و به نظر من جای حسرت نداشت، چون ما تمام تلاش مان 

را برای موفقیت به کار بستیم و واقعیت این بود که یک تیم خلع سلاح شده را به آسیا 

بردیم و متاســـفانه بسته بودن پنجره مقدار زیادی به ما ضربه زد و باتوجه به اینکه 

نتوانستیم در بازار زمستانی نیز خریدهای لازم را انجام بدهیم، مقداری با مشکل 

مواجه شدیم، با این حال این همه توانمندی تیم ما بود، هرچند می توانستیم یک 

مقدار بهتر عمل کنیم، با این حال بازهم تاکید می کنم حسرت نمی خوریم، چون 

حسرت را کسی می خورد که تلاشی برای پیروزی نکرده باشد. اتفاقا بچه های ما 

با تمام وجود جنگیدند و به آینده بسیار امیدواریم.

هدف گذاری امسال فولاد چه رتبه و مقامی است؟

هدف گذاری ما سیبل مقابل است. درواقع بالاترین نقطه ای که می توانیم به آن 

دسترســـی پیدا کنیم، برایش تلاش می کنیم، هرچند سهمیه یکی از اهداف ما 

است، اما آن چیزی که شایستگی فولاد است اینکه باتوجه به احساسات فوق العاده 

مردم خوزستان و هواداران فولاد وظیفه ما این است که نهایت انرژی و تلاش خود 

را صرف کنیم، اما اینکه در آخر کار کجای جدول قرار می گیریم، بستگی به تعداد 

متغیر های کنترل نشـــده دارد که دیگر دست ما نیست. به طور مثال اشتباه های 

وحشتناک داوری، آسیب دیدگی بازیکنان یا اشتباه های مدیریتی و سایر عوامل 

دیگر همه اینها می توانند روی سرنوشـــت یک تیم تاثیر بگذارند، اما چیزی که ما 

برای آن می جنگیم به هرحال هدفی است که در پایان کار جای حسرت برای مان 

باقی نگذارد. ما همه تلاش مان را برای این امر به کار می گیریم. درحال حاضر نیز 

۳۰ امتیاز در لیگ داریم و در جام حذفی نیز دو روز پیش یک بازی سخت را مقابل 

قشقایی شیراز که ۹۰درصد بازیکنانش و سرمربی آن خوزستانی بودند، درحالی با 

پیروزی پشت سر گذاشتیم که جام حذفی جام شگفتی هاست و همین قشقایی 

خیلی از تیم های بزرگ همین مملکت را چندسال پیش حذف کرد و این طور نبود 

که ما درمقابل این تیم از پیش برنده باشیم. از این مرحله به بعد هم سخت است، 

اما هدف گذاری ما نهایت تلاش برای بهترین دستاورد خواهد بود.

در این فوتبال که به روزمرگی افتاده و کسی از فردایش خبر ندارد، برای فصل 

آینده همچنان با فولاد و جواد نکونام ادامه می دهید یا به تیم مطرح تر مثل 

سرخابی ها فکر می کنید؟

تا آخرین لحظه ای که فولاد مرا بخواهد، اینجا می مانم و نه به باشگاه دیگری فکر 

کرده و نه فکر می کنم. اگر در صفحه شـــخصی ام بعضا اظهارنظرهایی می کنم یا 

جبهه گیری یا صحبت هایی را مطرح می کنم، اولا اینجا صفحه شخصی من است 

و هرچه دلم بخواهد می نویســـم و درثانی من نیازی به آن ندارم که به استقلال یا 

پرســـپولیس بروم، چون به اندازه خودم در فوتبـــال ایران اعتبار دارم و هیچ وقت 

هم برای رســـیدن به جایی اخلاق را زیر پا نمی گذارم. خیلی از عزیزان در صفحه 

شخصی برای من کامنت می گذاشـــتند که چون به استقلال می خواهی بروی 

این صحبت ها را مطرح می کنی، ولی اگر من می خواســـتم به استقلال بروم، دو 

سال پیش به این تیم رفته بودم یا اگر می خواستم به پرسپولیس بروم، زمان آقای 

ســـعیدلو این کار را انجام می دادم. به هرحال من برای خودم برنامه هایی دارم و 

نیازی ندارم که خودم را به این دو باشـــگاه وصل کنم، هرچند مردم نیز به اندازه 

کافی به من محبت دارند و من نیازی ندارم به باشـــگاهی بروم که یک ســـری آدم 

به دنبال آن هســـتند تا تحت هر شرایطی آنجا باشند، چون شاید این عزیزان نیاز 

به معروف شدن داشته باشند، اما من بعد از ۴۰ سال حضور در ورزش این مملکت 

از ســـال ۱۳۶۰ که خودم قهرمان شـــدم و سال ۱۳۷۷ در سمت های مربیگری و 

مدیریت در ورزش کار کرده ام و رزومه ام قابل دفاع است. برای من مدیریت این دو 

باشـــگاه جذابیت آنچنانی ندارد، هرچند می تواند برایم قابل ملاحظه باشد، ولی 

اینکه بخواهم تمام اخلاقیات را زیرپا بگذارم برای اینکه مدیرعامل اســـتقلال یا 

پرسپولیس بشوم، هرگز این کار را نمی کنم.

در هر صورت به نظر می رسد این مدیریتی که امروز برای سرخابی ها حاکم 

اســـت که کارشـــان به مطالبه مالی از هواداران می رسد، دستپخت وزارت 

ورزش باشـــد و درنهایت مدیران وزارت باید پاســـخگوی عملکرد خود برای 

انتخاب مدیران باشند.

من درباره خودم صحبت می کنم. همه هواداران فولاد و سایر تیم های بزرگ باید 

بدانند اگر امروز یک موقعیت مناسب دارم، حاصل تلاش خودم، توجه خداوند و 

محبت هواداران فوتبال است. من نه مدیر رانتی بودم و نه وصل به کسی بلکه با 

ذوب آهن چهار بار قهرمان جام حذفی، ۳ بار نایب قهرمان ایران و قهرمان سوپرجام 

ایران شـــده ام، آن هم فقط در فوتبال، این درحالی است که در همین باشگاه ۲۷ 

رشته ورزشی دارد و من همه آنها را مدیریت می کردم و بعضی ها یک رشته فوتبالش 

را هم نمی توانند مدیریت کنند. من با همان ذوب آهن قهرمان جام باشـــگاه های 

جهان در والیبال نشسته شدم یا نایب قهرمان باشگاه های آسیا در واترپلو شدم یا 

با تیم وزنه برداری که خودم مربی اش بودم نایب قهرمان آسیا شدیم و کلی عناوین 

بین المللی در تیم های غیرفوتبالی ذوب آهن به دست آوردم؛ هم در بخش بانوان و 

هم در بخش آقایان. اینها حاصل ۱۸ سال سابقه مدیریتی من است و نه نیازی به 

استقلال دارم که با آن معروف شوم و نه نیازی به پرسپولیس. من به اندازه خودم 

اعتبار دارم و در این مدیریت زحمت کشیده ام و این حرف ها را برای کسانی می گویم 

که زود می خواهند یکی را به جایی وصل کنند، این را بدانند که برای من رفتن به 

استقلال و پرسپولیس آرزو نیست.

البته این وزارتخانه کســـانی را می خواهد که بله قربان گو باشـــند و به نظر 

نمی رسد سعید آذری چنین اخلاقی داشته باشد.

در هر صورت برای من رفتن به این باشـــگاه ها آرزو نیســـت. این موضوع را آن 

آدم هایـــی بدانند که طـــی این چند روز به هرحال با اندیشـــه های کوته فکرانه 

خود به دنبال این بودند که اگر ســـعید آذری حول و حوش یک موضوع پســـتی 

را منتشـــر کرده به دنبال آن بوده که پســـت و ســـمت بگیرد، اما من بازهم تکرار 

می کنم اگر به اســـتقلال و پرسپولیس می خواستم بروم، در گذشته این فرصت 

برایم مهیا بود. من نیازی به رفتن به اســـتقلال و پرســـپولیس ندارم، هرچند هر 

دو طیف هواداران آن به من محبت دارند. مردم ما باهوش تر از آن هســـتند که 

ما فکـــر می کنیم. آنها رزومه و عملکرد افراد را می بینند و اگر محبتی دارند این 

محبت شـــامل حال این موضوع می شود که تخصص آدم ها را بررسی می کنند. 

امروز هم من یک فولادی هستم و با افتخار به این باشگاه آمده ام و تا روزی که در 

این باشـــگاه بمانم با همه قوا کار می کنم و همان طور که گفتم، آنجا هم صفحه 

شـــخصی ام است و هر پستی را که دوست داشـــته باشم می گذارم و آدمی هم 

نیستم که علایق شـــخصی ام را بخواهم به خاطر بعضی چیزها پنهان کنم. من 

همان چیزی ام که هستم. به طور مثال برای محرم نویدکیا آن روزی که سرمربی 

سپاهان شد پست گذاشتم یا برای یحیی زمانی که نایب قهرمان آسیا شد پست 

گذاشتم و برای برانکو، فرهاد مجیدی، استقلال، پدیده و هرکسی که لازم بوده 

پســـت گذاشتم. صفحه شخصی من به یک سلیقه خاص منتهی نمی شود، اما 

بالاخره صفحه شـــخصی است، از لحاظ حقوقی هم اجازه نمی دهم کسی یک 

ارزن حق فولاد را بخـــورد. این را برای آنهایی می گویم که فکر دیگری می کنند 

که تا آخر خط را بروند، چون من تا روزی که در فولاد هستم، اندیشه ها و علایق 

شخصی ام هیچ وقت پنهان نخواهد ماند.

پرسپولیس هم بعد از استقلال دستش را سمت هواداران دراز کرد

چراازقراردادمدیرومربیوبازیکنکمنمیکنید؟
در روزهای هیاهو و بیانیه نویسی در فوتبال ایران، حالا بار دیگر 

باشـــگاه پرسپولیس خبرساز شده است اما نه در زمین فوتبال! 

مدیران باشگاه پرسپولیس که از بدو حضور در این باشگاه صحبت 

از درآمدزایی و واریز پول به این باشـــگاه داشـــتند پس از قرض 

گرفتن ۶۸میلیارد تومان، این بار دست نیاز را به سوی هواداران 

خود دراز کرده اند تا بتوانند با این کار بخشی از مشکلات مالی 

خود را برطرف کنند؛ طرحی تکراری و البته شکســـت خورده که 

این بار ازسوی مدعیان درآمدزایی اجرا شده است!

مدیران فعلی باشگاه پرســـپولیس از همان ابتدای کار در این 

باشـــگاه حرف از طرح  های درآمدزا در این باشـــگاه زدند اما با 

گذشت نزدیک به ۶ماه از حضور خود در این باشگاه هنوز کاری 

انجـــام نداده اند و درحالی که بـــه روزهای پایانی دولت نزدیک 

می شویم به نظر می رسد انتظار اجرای چنین طرح هایی از آنها 

انتظار بیهوده ای خواهد بود.

طرح پول گرفتن از هواداران اولین بار توسط علی اکبر طاهری 

در باشگاه پرســـپولیس اجرا شد و درنهایت و با تبلیغات فراوان 

رقمی در حدود ۲میلیارد تومان جمع شـــد که البته از سرنوشت 

آن پول و اینکه در چه راهی هزینه شد خبری به دست نیامد. این 

طرح شکست خورده حالا با ورود کادرفنی و بازیکنان پرسپولیس 

درحال اجرا شدن است که البته به نظر می رسد درآمد نهایی از 

آن خیلی راضی کننده نخواهد بود.

این طرح البته ازسوی باشگاه استقلال هم اجرا شد؛ آخرین بار 

در اسفند سال۱۳۹۹ و با فراخوان رسانه های رسمی و هواداری 

از هواداران استقلال خواسته شد برای کمک به باشگاه خود به 

حساب آبی ها پول واریز کنند؛ خروجی این اقدام هم شرایطی 

بهتر از اقدام پرسپولیســـی ها پیدا نکرد. با وجود این مشخص 

نیست اصرار مدیران برای انجام چنین کارهایی چیست؟

باشگاه پرسپولیس که مدعی داشتن بیشترین هوادار در ایران 

و البته آسیاســـت فرصت های زیادی را برای درآمدزایی داشته 

که البته خیلی راحت از دســـت داده است. شاید اگر هواداران 

پرســـپولیس در طرح های درآمدزایی باشـــگاه خود همکاری 

بیشتری انجام می دادند وضعیت به این شکل نمی شد که حالا 

دست نیاز باشـــگاه محبوب خود را درازشده ببینند! هواداران 

پرســـپولیس این فرصت را داشتند تا در طرح های اقتصادی به 

کمک باشـــگاه خود بیایند اما از این کار سر باز زدند تا وضعیت 

به شکلی شود که الان شده است.

کرونا نه تنها اقتصاد ایران بلکه اقتصاد دنیا را دچار مخاطره کرده و 

ورزش و خاصه فوتبال زیان ده ایران را دچار مشکلات زیادی کرده 

است. عدم ورود تماشـــاگران و نبود بلیت فروشی، عدم حضور 

غول های اقتصادی در ورزش، نبود حق پخش، رعایت نشـــدن 

کپی رایت و... همه وهمه باعث به وجود آمدن مشکلات مالی برای 

ورزش و فوتبال ایران شده است. اگر با دقت بیشتری به وضعیت 

باشگاه های ایرانی نگاه کنیم کاملا مشکلات اقتصادی مشهود 

خواهد بود اما در این شرایط مدیران هزینه فوتبال ایران، به جای 

راه انداختن طرح های اقتصادی و به وجود آوردن زیرساخت ها، 

فقط به حل مشـــکلات با کمترین خروجی هستند. اقدام اخیر 

باشـــگاه پرسپولیس هم همین اســـت؛ خریدن ماهی به جای 

یادگیری ماهی گیری!

مربیان و بازیکنان پرســـپولیس همســـو با بازیکنـــان اقدام به 

انتشـــار شـــماره کارت برای دریافت کمک های مالی هواداران 

خود کرده اند. این موضوع در وهله اول همراهی اعضای تیم با 

سیاست های باشگاه و هواداران را در اذهان متبادر می کند اما 

بیایید به این موضوع دقیق تر نگاه کنیم؛ هدف مربیان و بازیکنان 

پرسپولیس از این اقدام چیست؟ شاید با این کار قصد دارند به 

این اقدام نخ نماشـــده باشگاه خود رنگ وبوی مشروعیت دهند 

اما چه بهتر که آنها به سوالی پاسخ دهند و آن اینکه اگر همین 

افراد به مشکلات مالی باشگاه خود واقف هستند و آنها هم در این 

درخواست مدرن همکاری می کنند چرا حاضر نشده و نیستند 

درصـــدی از مبالغ نجومی قراردادهای خود را کم کرده و به این 

شکل به باشگاه محبوب خود کمک کنند؟! اگر مربیان و بازیکنان 

پرســـپولیس قصد دارند به یاری تیم خود بیایند راه های بهتری 

هـــم دارند که قطعا یکی از مهم ترین آنها همین کم کردن مبلغ 

قراردادهاست. درحالی که می بینیم بازیکنان بزرگ باشگاه های 

اروپایی برای کمک به باشگاه خود بدون شوآف و نمایش درصدی 

از قـــرارداد خود را کم کردند چرا بازیکنان ایرانی و به طور خاص 

بازیکنان و مربیان پرسپولیس حاضر به انجام این کار نیستند؟! 

در این شرایط ســـخت اقتصادی که کمر مردم زیربار مشکلات 

خم شده، کم کردن چندمیلیون از قراردادهای میلیاردی سخت 

اســـت؟ شاید بهتر بود بازیکنان و مربیان پرسپولیس با این کار 

علاقه خود را به تیم محبوب خود نشان می دادند نه اینکه چشم 

به دست هوادارانی داشته باشند که برخی از آنها حتی برای نان 

شب خود هم محتاج هستند.

خواستن در نفس خود ایرادی ندارد اما وقتی به وضعیت فعلی 

جامعه و شـــکاف مالی که بین ورزشکاران و مردم عادی افتاده 

بهتر نگاه می کنیم به این نتیجه می رســـیم که زیاده خواهی ها 

دیرزمانی است که پایانی ندارد.
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